
 
 

Závěr k mezinárodní konferenci "Evropská unie - dům na skále, 
nebo na písku?" ze dne 14. 9. 2022 na Staroměstské radnici v Praze 

 

předkládá: Lidmila Němcová 
 
Sešlo se kolem 140-ti účastníků, z toho 8 zástupců ZKS včele s Ing. P. Machem, 
předsedkyní ESU prof. An Hermans a generálním tajemníkem ESU Guido 
Dumontem, kteří naši konferenci svými přednáškami obohatili. 
  
Na konferenci jsme neprobírali všechny aspekty činnosti Evropské unie, 
položili jsme všem zásadní otázku, zda EU stojí na skále či na písku? 
Prof. An Hermans zdůraznila jako předpoklad stability solidaritu, která je 
cementem mezi státy a předpokladem pevného zakotvení Evropy. Dále je nutné 
vycházet z hodnot, které EU deklaruje. Vyzdvihla ve svém příspěvku význam 
českého předsednictví v Radě Evropy. 
 
Doc. Lidmila Němcová, předsedkyně SKS, zdůraznila nezbytnost vizí tvořených 
s občany pro občany. Politici by měli naši vizi komunikovat s občanskou 
společností, občané by se měli s vizí ztotožnit. Naším cílem by se měla stát 
sociální humánní Evropa, ke které vedou různé cesty. Je třeba vytvářet 
iniciativu zdola, nečekat pouze na iniciativy a pomoc ze strany státu. 
 
Poslanec Jan Bartošek se zamyslel nad bezpečností EU, která by měla být 
bezpečným domovem. Z tohoto důvodu je třeba do bezpečnosti evropského 
prostoru investovat.  
 
Poslankyně Nina Nováková vyzvala k tomu, abychom vrátili Evropě duši. Naší 
inspirací je evropský kulturní, náboženský a humanistický odkaz. V preambuli 
Smlouvy o EU jsou jmenovány evropské hodnoty, a to lidská práva, 
demokracie, rovnost, svoboda a právní stát. 
 
Dr. Peter Mach, předseda ZKS, poukázal na vývoj vnímání koncepce seniora, a 
to od jeho pasivní k aktivní úloze. Slovenští senioři se zabývají hodnotami v 
Evropské unii, hovořilo se o nich na mezinárodní konferenci 30 let svobody 
očima seniorů. Připomenul Program stárnutí obyvatelstva Slovenska v rámci 
životního cyklu a sociálně-zdravotní problémy slovenských seniorů dnešní 
doby, které je třeba řešit. 
 
Ing. Pavel Jajtner, bývalý velvyslanec ČR při Svatém stolci, seznámil s "otci 
zakladateli " a s prioritami EU v historické perspektivě. Evropská integrace je 
skvělá myšlenka a správná cesta. Každý hlas pro evropskou jednotu a politiku 
civilizace lásky se počítá. 
 
Závěrečnou myšlenku konference vyjadřuje výzva: Buďme strážci základních 
evropských hodnot, které potřebujeme společně vytvářet a kultivovat ! 
 


